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• Új korszak kezdődhet a Parlamentben 

Egyezség a hatpárti tárgyaláson 

Egyezség után. Balról jobbra Balsai István (MDF), Répássy Róbert (Fidesz), Bánk Attila (FKGP), 
Vancsik Zoltán (MSZP), Kóródi Mária (SZDSZ) és Balczó Zoltán (MIÉP) látható. (MTI Telefotó) 

u jegyzet 

Kis ország> •• • i • • • • rovta orom 
Itüsszentik magukat a világ vezető tőzsdéi, s a ma-

ilt gyar bróker mindjárt a százas kiszerelésű papír 
zsebkendőért nyúl - írtuk szombaton, s lám tegnap fel is 
bontották a Budapesti Értéktőzsdén a nagyobb csoma-
got. Közel tíz százalékkal csökkent ugyanis a tőzsdein-
dex, s a nagy áresés miatt hat részvény kereskedését át-
menetileg fel kellett függeszteni. Vagyis, a magyar ér-
tékpapírpiac ismét túlreagálta a világ eseményeit. A 
múlt héten két nap alatt nyert a befektető tíz százalékot 
a tőzsdén, tehát többet, mint az idei esztendőre tervezett 
infláció, tegnap viszont elbukta az egészet, s kezdhet 
mindent elölről. 

Ezúttal Brazíliát környékezi a meghűlés, milliárd 
dolláros tételben menekül onnan a tőke, lemondott a 
jegybank elnöke, a köztársági elnök pedig félbeszakítot-
ta éppen megkezdett szabadságát, szóval, könnyen lehet 
ebből még krónikus tüdőgyulladás is. A kedvezőtlenebb 
változatnál pedig vissza kell vonni azon elcsépelt állítá-
sunkat, miszerint a magyar értékpapírpiac ismét túlrea-
gálta a nemzetközi eseményeket, mint tette azt oly sok-
szor, akár fellendülésről, akár visszaesésről volt szó. Az 
persze még rosszabb, ha mínusz tíz százalék nem túlrea-
gálás, hanem a piaci valóságot követő mozgás, mert ak-
kor sokkal nagyobb a baj. És a világ vezető tőzsdéin teg-
nap jelentős mértékben estek az árfolyamok... 

A kibontakozó dél-amerikai válság nyomán a nem-
zetközipénzpiacokon tehát bizonytalanság lett úrrá, s ez 
azért elsősorban mégis a fejlődő, feltörekvő országokat 
érintette hátrányosan. Drasztikusan gyengült bankközi 
devizapiacon például a forint is, ami jelzi, hogy a békei-
dőben mintagazdaságnak kikiáltott Magyarországnak 
milyen könnyű átsorolódni a ,fejlődő" kategóriába. 
Mert a háborús helyzet az egészen más. 

Ráadásul pont most történik mindez, amikor már ép-
pen kezdtük volna jól érezni magunkat, annyi szépet 
mondott a növekvő növekedésről (GDP) és a csökkenő 
növekedésről (árszínvonal) a múlt héten a jegybankel-
nök, a pénzügyi és a gazdasági miniszter. Hiába, kis or-
szág, rövid öröm. 

Pedig, ha ez a tendencia tartósnak ígérkezik, újra elő 
kell venni a számításokat, módosítani az optimista 

előrejelzéseket. Persze elképzelhető, hogy mindez radír 
nélkül is megy, hiszen csak kihúzunk a fiókból egy ko-
rábbi, pesszimistább változatot, mondjuk az orosz válság 
idejéből, s kicseréljük a legutóbbival. Bennünket már 
nem is érhet igazi meglepetés. 

Nagyot bukott a BUX 

Alá í rás -
gyűjtés , 

béremelésér t 

• Budapest (MTI) 
Aláírásgyűjtési akciót in-

dít a P e d a g ó g u s o k Szak-
szervezetének (PSZ) tech-
nikai dolgozókat tömörí tő 
tagozata, hogy a pedagógu-
sokhoz hasonlóan törvény-
ben garantálják béremelé-
süket. A technikai dolgo-
zók azért tiltakoznak, mert 
álláspontjuk szerint a költ-
ségvetési törvény az isko-
lákban dolgozó nem peda-
gógus közalkalmazottaknak 
nem biztosítja a béremelést. 
Arra kérik az iskolafenntar-
tókat, hogy költségvetésük-
ben legalább a 13 százalé-
kos alapbéremelés feltétele-
it teremtsék meg. 

A MIÉP 
Demszky 

e l len 
• Budapest (MTI) 

A MIEP nem tervez tün-
tetést a budapesti közleke-
dés áldatlan állapota miatt, 
ám kész arra, hogy utcára 
vigye híveit , ha Demszky 
Gábor csődbe viszi a fővá-
rost - közölte egy újsághír-
re reagálva Győri Béla szó-
v i v ő . M i n t e l m o n d t a , a 
közlekedés mellett a köz-
művekkel, a víz- és csator-
nahálózat ta l kapcsola tban 
is vannak aggályaik. A til-
takozás gondolata azonban 
csak az elvi felvetés szint-
jén született meg. 

Fé lnek 
a nyugdí jas -

h á z b a n 
• Mátrafüred (MTI) 

Veszélyben érzi otthonát 
a mátrafüredi Emília nyug-
díjasház 15 lakója, miután 
a megyei közigazgatási hi-
vata l e lu tas í to t t a a háza t 
működ te tő vá l la lkozónak 
azt a kérelmét, hogy állami 
normatív támogatásban ré-
szesül jön. A ház 1995-ös 
létrehozásakor a lakók örö-
kös bérletként 700 ezer és 
e g y m i l l i ó f o r i n t k ö z ö t t i 
összeget f ize t tek a lakré-
szekért. Havi 25600 forin-
tot pedig az ellátásért, ami-
nek fejében orvosi ellátást, 
gondozást és étkezést kap-
n a k . Erdős György, a 
nyugdíjasházat működtető 
egyéni vá l la lkozó szerint 
az i l l e t ékesek csak azér t 
nem adják meg neki a nor-
matív támogatás elnyerésé-
hez szükséges engedély t , 
mert félnek, hogy több mil-
lió forintot kell kifizetniük 
1996-ig visszamenőleg. 

A z é v e m b e r e 
• Bögöte (MTI) 

A Vas Megyéér t Egye-
sü le t k e z d e m é n y e z é s é r e 
idén e lőször vá lasz to t ták 
meg az év emberét. A me-
gyei napilapban közreadott 
szavazólapon 25 személyre 
tettek javaslatot a vasi pol-
gárok. A legtöbben Patyi 
Elemérre, a 380 lakosú Bö-
göte község polgármesteré-
re voksoltak. Bögöte első 
embere vállalkozó, panzió-
tulajdonos, a Vas Megyei 
Turizmus Szövetség elnö-
ke . K ö z s é g e az u t ó b b i 
években látványos fejlődé-
sen ment át, teljes körű lett 
a közműellátottság, a leg-
több házba bekötötték a te-
lefont és a vezetékes gázt. 
A községnek saját automa-
ta tekepályája van. 

• Budapest (MTI) 
A hat parlamenti frak-

ció megál lapodott ab-
ban, hogy paritásos bi-
zottságot hoznak létre a 
választójoggal összefüg-
gd kérdések komplex 
vizsgálatára - jelentette 
be Bánk Attila kisgazda 
f r a k c i ó v e z e t ő a z Or-
szággyűlés létszámának 
csökkentéséről folytatott 
szerdai hatpárti megbe-
szélést követő sajtótájé-
koztatón. 

Hozzátette: az egyezség 
értelmében a frakciók eláll-
nak a t tó l , hogy ebben a 
tárgykörben önálló kezde-
ményezésekkel éljenek. 

A megá l l apodás tar tal-
mazza, hogy a felállítandó 
bizottság részletes feladatá-
ról, működési rendjéről és 
m u n k a m ó d s z e r é r ő l a hat 
frakció még januárban dönt. 

Bánk Attila kijelentette, 

• Budapest (MTI) 
Miután a bíróság jogerő-

sen börtönbüntetésre Ítélte 
Liszkai Lászlót, az RTL 
Klub televízió vezetése elfo-
gadta a k o m m u n i k á c i ó s 
igazgató azonnali hatállyal 
tör tént l emondásá t va la-
mennyi tisztségéből. 

Tegnap befejeződött a 
Felsőoktatási és Tudo-
m á n y o s Tanács ü lése 
Szegeden . A dé lután i 
s a j t ó t á j é k o z t a t ó n el-
mondták: a testület egé-
s z é b e n t á m o g a t j a a z 
Oktatás i Minisztérium 
előterjesztését a terve-
zett felsőoktatási intéz-
mény-összevonásokkal 
kapcso la tban , csupán 
néhány részletkérdés-
ben foga lmaztak meg 
módosító javaslatot. 

Kétnapos ülés t ta r to t t 
Szegeden a Felsőoktatási és 
Tudományos Tanács (FTT). 
A testület megtárgyalta az 
Oktatási Minisztérium elő-
terjesztését a tervezett intéz-
mény-összevonásokról , és 
véleményezte a világbanki 
kölcsönre beérkezett egyete-

hogy a hat frakció képviselői 
január 27-én ülnek ismét tár-
gyalóasztalhoz. 

Kóródi Mária elmondta, 
hogy az SZDSZ-frakció ne-
vében kér te : a ha tpár t i 
egyeztetést terjesszék ki más 
kérdésekre is. Megemlítette, 
hogy kívánatos lenne arról is 
tárgyalni, hogy olyan parla-
menti munkarendet alakítsa-
nak ki, amely élvezi vala-
mennyi frakció támogatását. 

- Az SZDSZ szeremé, ha 
a testület napirendre tűzné a 
parlamenti bizottságok mű-
ködésének kérdését , vala-
mint foglalkozna a NATO-
csatlakozással kapcsolatos 
alkotmánymódossal is - kö-
zölte. 

Kóródi Mária kijelentette, 
hogy j a n u á r 27-én vala-
mennyi frakció nyilatkozik 
arról, hogy a javasolt témák 
közül melyiket tartja támo-
gatandónak. 

Répássy Róbert, a Fidesz-

A kereskedelmi társaság 
kommunikációs igazgatóját 
és műsorvezetőjét a Csong-
rád Megyei Bíróság kedden 
különösen nagy kárt okozó 
csalás kísérlete és magánoki-

mi és főiskolai pályázatokat. 
A tegnap délutáni sajtótájé-
koztatón Frenyó V. László, 
az FTT elnöke elmondta: a 
testület egészében egyetért 
azzal az e lő t e r j e sz t é s se l , 
amelyet a minisztérium ké-
szített az integrációs intéz-
m é n y - ö s s z e v o n á s o k r ó l . 
Mindössze két pontban fo-
galmaznak meg módosító ja-
vaslatot: a Debreceni Orvos-
tudományi Egyetem nyír-
egyházi főiskolai kara, vala-
mint a Gödöllői Agrártudo-
mányi Egye tem (GATE) 
mezőtúri főiskolai kara ese-
tében. (E kihelyezett karok 
sorsa az új intézményhálóza-
ti terv egyik vitatott pontja -
a szerk.) Az FTT javasolja, 
hogy az oktatási miniszter 
hozzon létre egy bizottságot, 
amely megvizsgálja a lehet-
séges érveket és ellenérve-

f rakció nevében örömmel 
nyugtáz ta a megszü le te t t 
megállapodást, és leszögez-
te: „reménykedni lehet ab-
ban, hogy fordulat követke-
zik be az elmérgesedett par-
lamenti viszonyokban". 

Balsai István, az M D F 
frakcióvezetője a választó-
joggal összefüggő kérdések 
komplex vizsgálatára hívta 
fel a figyelmet, és elmondta, 
hogy a felállítandó bizottság 
az elmúlt ciklusban műkö-
dött alkotmány-előkészí tő 
bizottság mintájára dolgozik 
majd. 

Szeretnék megvizsgálni a 
vá la sz tó jog i rendszer t , a 
népképviselet lehetséges for-
máit, a közigazgatás esetle-
ges átszervezését és a ki-
sebbségek parlamenti képvi-
seletét is. 

Vancsik Zoltán, az MSZP 
frakcióvezető-helyettese ki-
jelentette: a megállapodás 
mind a hat parlamenti párt 

rat-hamisítás miatt - a per 
másodrendű vádlottjaként -
jogerősen két év börtönbün-
tetésre ítélte és további két 
esztendeig eltiltotta a köz-
ügyek gyakorlásától. 

ket, majd ezek alapján dönt-
se el, hogy a nyíregyházi 
kart az ottani főiskolához 
csatolja, avagy a debreceni 
egyetemnél hagyja. Az FTT 
nem ellenzi azt az intézmé-
nyi szándékot, hogy a GATE 
mezőtúri kara a szolnoki fő-
iskola helyett a szarvasi főis-
kolához csatlakozzon. A Ta-
nács minden más kérdésben 
támogatja a szaktárca elkép-
zeléseit. Az FTT állásfogla-
lásában hangsúlyozza, hogy 
a társult intézmények a szö-
vetségi konstrukció helyett 
teljesen integrált formában 
működjenek, egy megfelelő-
en szabá lyozot t á tmenet i 
időszak garantálása mellett. 
Frenyó V. László ezzel kap-
csolatban kifejtette: a testü-
let szerint 2000. január else-
jén létre kellene hozni azo-
kat az egységes intézménye-

győzelmét jelenti. Hozzátet-
te: január 27-én mindenki 
választ kap arra, hogy lesz-e 
folytatása a megkezdett hat-
párti tárgyalásnak. 

Balczó Zoltán (MIÉP) el-
mondta: valamennyi frakció 
részéről megvan a szándék 
arra, hogy egy olcsóbb par-
lamentet hozzanak létre, de 
ez nehéz tárgyalásokat vetít 
előre, hiszen kemény pártér-
dekekkel függ össze. 

Bánk Attila hangsúlyozta: 
örvendetes, hogy a pártok el-
mozdultak a holtpontról, és 
valamennyien jelezték: ki-
sebb parlamentet akarnak. 

Újságírói kérdésre vála-
szolva Vancsik Zoltán el-
mondta: az lenne a kívána-
tos, ha a j e l en leg i par la -
menti ciklusnak az első fe-
lében mega lko tnák az ú j 
törvényt. 

- Valamennyi párt kor-
rekt megoldásban érdekelt -
tette hozzá. 

Liszkai Lászlót az első-
rendű vádlott vonta be abba 
az ügyletbe, amelynek során 
fiktív adásvételi szerződés-
sel megkísérelték visszaigé-
nyelni egy tihanyi lakóingat-
lan bruttó vételára után járó 
több mint 45 millió forint 
összegű áfát. 

ket, amelyekből már nem 
léphetnének ki a társult ta-
gok. Az ugyanis az adófize-
tők pénzével való visszaélés 
lenne, ha az integrációs tá-
mogatás elköltése után néhá-
nyan „visszatáncolnának". 
Ám ezt követően szükség 
van egy olyan inkubációs 
időszakra, amikor a visszalé-
pés lehetősége nélkül, de 
még bizonyos önállósággal, 
a k isebb in tézményeknek 
nyújtott védelem mellett mű-
ködnek az egységes egyete-
mek és főiskolák. A sajtótá-
jékoztatón Kiss Ádám, a mi-
nisztérium felsőoktatási ál-
lamtitkár-helyettese elmond-
ta: örömére szolgál, hogy az 
FTT elfogadta az előterjesz-
tést , és ígéretet tett arra, 
hogy a módosító javaslato-
kat a tárca figyelembe veszi. 

Keczer Gabrie l la 

• Budapest (MTI) 
A Budapesti Értéktőzsde 

hivatalos indexe, a BUX 
6158,51 ponton fejezte be 
szerdán a kereskedést, ami 
667,83 ponttal, ázaz 9,78 szá-
zalékkal alacsonyabb keddi 
záróértékénél. A rendkívül 
gyenge nyitást követően az ár-
folyamok további esése jelle-
mezte a tőzsdenapot. 

Valamennyi vezető rész-
vény jelentősen veszített érté-
kéből. Legnagyobb mértékben 

• Budapest (MTI) 
Idén is hívható majd az 

APEH zöldszáma az adóbe-
vallások elkészítésének, be-
nyúj tásának időszakában, 
február 2. és március 22. kö-
zött - közölte Mód Rudolf, a 
hivatal munkatársa szerdán. 
Az állampolgárok ingyene-
sen hívhatják fel a 06-80-
232-232-es telefonszámot és 
kaphatnak adózási informá-
ciókat. 

Az APEH illetékese el-
mondta, hogy a zöldszám 
már 1997-ben is segítette az 
adózókat, akkor 4500-an ér-
deklődtek, múlt évben vi-
szont már 22 ezren hívták ezt 

- 12,4 százalékkal - a 10 ezer 
540 forintig zuhanó OTP-t ér-
tékelte le a piac. A 10 ezer 
100 forintig eső Richter 11,6 
százalékkal, a 2600 forintig 
csökkenő TVK 10,7 százalék-
kal, az 5590 forintig lecsúszó 
Mol 9,4 százalékkal, az 1221 
forinton végző Matáv pedig 
8,7 százalékkal értékelődött 
le. A kárpótlási jegyre 380 fo-
rinton kötötték az utolsó üzle-
tet, ami 2,6 százalékkal ala-
csonyabb keddi záróáránál. 

a telefonszámot. A 12 állan-
dó munkatárs reggel nyolc és 
délután négy óra között fo-
gadja a hívásokat , ezután 
üzenetrögzítőre veszik a kér-
déseket, s ezt követően vála-
szolják meg. Az információs 
szolgáltatást magánszemé-
lyek, egyéni vállalkozók, ős-
termelők vették igénybe. 

A szakember elmondta, 
hogy a legtöbben az ingatla-
nértékesítéssel, -hasznosítás-
sal kapcsolatban érdeklőd-
tek, de sokan fordultak a hi-
vatal zöldszámához az oszta-
lék és az árfolyamnyereség 
adózásával kapcsolatos kér-
désekkel is. 

• A Felsőoktatási és Tudományos Tanács az integráciárál 

Támogatják a kormány tervét 

Lemondott Liszkai 

Az APEH zöldszámai 


